

جمهورية العراق

وزارة التعليم العالي والبحث العلمي

جهاز الاشراف والتقويم العلمي



الجامعة : الكوفة

الكلية : الفقه

القسم : العقيدة والفكر الاسلامي

المرحلة : الثالثة

اسم المحاضر الثلاثي : وليد عبد الحميد خلف فرج

الله الاسدي

اللقب العلمي : استاذ مساعد دكتور

المؤهل العلمي : دكتوراه

مكان العمل : كلية الفقه

جدول الدروس الاسبوعي

الاسم	أ.م.د وليد عبد الحميد خلف فرج الله الاسدي				
البريد الالكتروني					
اسم المادة	مقارنة الاديان				
مقرر الفصل					
اهداف المادة	بيان حقيقة الديانة المسيحية وحقيقة الكتاب المقدس الذي بين أيدينا.				
التفاصيل الاساسية للمادة	الدين في عصر ما قبل ولادة المسيح (ع) - ولادة المسيح (ع) " عصرها ، ظروفها ، ملابساتها ، آراء الناس فيها) . إنجيل المسيح (وجوده ، مضامينه ، مصيره) . تلامذة المسيح وحواريوه (شخصياتهم ، أعدادهم ، صفاتهم ، دورهم) . رفع المسيح (حقيقته ، ملابساته ، الآراء فيه) . الاضطهادات ضد المسيحيين (أسبابها ، القائمين بها ، نتائجها) الفرق والمذاهب المسيحية حتى نهاية القرن الرابع الميلادي .				
الكتب المنهجية					
المصادر الخارجية	1 - أحمد شلبي / موسوعة مقارنة الأديان - المسيحية . 2 - شارل جنيبير / المسيحية .. نشأتها وتطورها . 3 - د.مصطفى حلمي / الإسلام والأديان .. دراسة مقارنة . 4 - د. عبد الفتاح أحمد الفاوي / المسيحية بين النقل والعقل . 5 - د.محمد ضياء الرحمن الأعظمي / دراسات في اليهودية والمسيحية . 6 - د . داود علي الفاضلي / أصول المسيحية كما يصورها القرآن الكريم . 7 - إدغار ويند وأخران / الأصول الوثنية للمسيحية . 8 - ساجد مير / المسيحية .. دراسة وتحليل . 9 - متولي يوسف شلبي / أضواء على المسيحية .				
تقديرات الفصل	الفصل الدراسي	المختبر	الامتحانات اليومية	المشروع	الامتحان النهائي
	20%		5%	-	50%
معلومات اضافية					

جمهورية العراق

وزارة التعليم العالي والبحث العلمي

جهاز الاشراف والتقويم العلمي



الجامعة : الكوفة

الكلية : الفقه

القسم : العقيدة والفكر الاسلامي

المرحلة : الثالثة

اسم المحاضر الثلاثي : وليد عبد الحميد خلف فرج

الله الاسدي

اللقب العلمي : استاذ مساعد دكتور

المؤهل العلمي : دكتوراه

مكان العمل : كلية الفقه

جدول الدروس الاسبوعي

الاسبوع	التاريخ	المادة النظرية	المادة العلمية	الملاحظات
1		الدين في عصر ما قبل ولادة المسيح (ع)		
2		مريم العذراء (شخصيتها ، سيرتها ، دورها)		
3		ولادة المسيح (ع) " عصرها ، ظروفها ، ملابسها ، آراء الناس فيها) .		
4		شخصية المسيح ودوره من منظور معاصريه . يوحنا المعمدان ودوره في مؤازرة المسيح .		
5		دعوة المسيح (طبيعتها ، فلسفتها ، مضامينها - عقيدة وشريعة - ، عصرها)		
6		إنجيل المسيح (وجوده ، مضامينه ، مصيره) .		
7		تلامذة المسيح وحواريوه (شخصياتهم ، أعدادهم ، صفاتهم ، دورهم) .		
8		رفع المسيح (حقيقته ، ملابساته ، الآراء فيه) .		
9		دعوة المسيح بعد رفعه (تاريخها ، دورها ، ظروفها) .		
10		الاضطهادات ضد المسيحيين (أسبابها ، القانمين بها ، نتائجها) .		
11		بولس (شخصيته ، مؤهلاته ، انتماؤه ، دوره ، تلامذته ، آثاره) .		
12		الفرق والمذاهب المسيحية حتى نهاية القرن الرابع الميلادي .		
13		مصادر المسيحية : 1 - العهد القديم (مفهومه ، مشروعيته ، أسفاره) .		
14		2 - العهد الجديد (مفهوم الأناجيل ، ومشروعيتها ، ومضامينها) .		
15		أ - إنجيل متى (مؤلفه ، تاريخه ، مشروعيته ، مضامينه ، نقده)		
16		مراجعة		
عطلة نصف السنة				
17		ب - إنجيل مرقس (مؤلفه ، تاريخه ، مشروعيته ، مضامينه ، نقده)		
18		ج - إنجيل لوقا (مؤلفه ، تاريخه ، مشروعيته ، مضامينه ، نقده)		
19		د - إنجيل يوحنا (مؤلفه ، تاريخه ، مشروعيته ، مضامينه ، نقده)		
20		هـ - الأسفار والرسائل والرؤى (مؤلفها ، تاريخها ، مشروعيته ، مضامينها ، نقدها)		
21		3 - الأفكار الوثنية ، والفلسفات ، والأساطير .		
22		إنجيل برنابا (مؤلفه ، تاريخه ، مشروعيته ، مضامينه ، نقده)		

		المجامع الكنسية (مفهومها ، مشروعيتها ، تاريخها ، مضامينها ، دورها ، نقدها)	23
		العقائد المسيحية الأقانيم الثلاثة (مفهومها ، أدلتها ، نقدها) 1 - الأب (طبيعته ، مشيئته ، صفاته ، دوره) 2 - الابن (طبيعته ، مشيئته ، صفاته ، دوره) 3 - الروح القدس (طبيعته ، مشيئته ، صفاته ، دوره)	24
		الخطيئة الأصلية (مفهومها ، فلسفتها ، أدلتها ، نقدها) التجسد (مفهومه ، فلسفته ، أدلته ، نقده) الصلب (مفهومه ، فلسفته ، أدلته ، نقده) الفداء (مفهومه ، فلسفته ، أدلته ، نقده) القيامة من بين الأموات (مفهومها ، فلسفتها ، أدلتها ، نقدها) .	25
		شعائر المسيحية (التعميد ، العشاء الرباني ، تقديس الصليب وحمله) الدينونة (مفهومها ، فلسفتها ، أدلتها ، نقدها) .	26
		الفرق والطوائف المسيحية . 1 - الفرق المسيحية القديمة (نشأتها وظهورها ، تاريخها ، مذاهبها ، عقائدها ، طقوسها وشعائرها) . 2 - الكاثوليكية (نشأتها وظهورها ، تاريخها ، مذاهبها ، عقائدها ، طقوسها وشعائرها) . 3 - البروتستانتية (نشأتها وظهورها ، تاريخها ، مذاهبها ، عقائدها ، طقوسها وشعائرها) . 4 - الأرثوذكسية (نشأتها وظهورها ، تاريخها ، مذاهبها ، عقائدها ، طقوسها وشعائرها) .	27
		الرهينة والأديرة (مفهومها ، مشروعيتها ، تاريخها) . الكنائس (طقوسها ، أسرارها)	28
		مراجعة	29

توقيع العميد :

توقيع الاستاذ :

Republic of Iraq
The Ministry of Higher Education
& Scientific Research

University: Kufa
College: Jurisprudence
Department: Creed and Islamic thought
Stage: Third
Lecturer name: Waleed Abdul Hameed
Faraj Allah Khalaf al-Asady
Academic Status: Dr. Assistant
Professor
Qualification: Doctorate
Place of work: College of Jurisprudence



Course Weekly Outline

Course Instructor	Waleed Abdul Hameed Faraj Allah Khalaf al-asady				
E_mail					
Title	Comparative religion				
Course Coordinator					
Course Objective	Statement of fact Christianity and the fact that the Bible is in our hands.				
Course Description	<p>Religion in the era before the birth of Christ (p) the birth of Christ (p) "age, conditions, circumstances, people's opinions in). The Gospel of Christ (existence, contents, fate). Disciples of Christ and Hawwarjoh (their personalities, their numbers, their qualities, their role) . lifting of Christ (truth, its aspects, views it). persecutions against Christians (causes, those responsible for it, the results) teams and Christian sects until the end of the fourth century AD.</p>				
Textbook					
References	<p>1- Ahmed shelby / Christian Encyclopedia compared religions. 2- Charles Jnneber / Christian .. origins and evolution. 3- Mostafa Helmy / Islam and religions .. comparative study. 4- Dr. Abdel-Fattah Ahmed Alfawi / Christianity between transport and mind. 5- Dr. Mohammad Dhiya Al-Rahman Al-adhami / Studies in Judaism and Christianity. 6- Dr. Dawood Ali al-Fadhli / Christian origins as depicted in the Koran. 7- Edgar Wind and others / assets paganism to Christianity. 8- Sajid Mir / Christian .. study and analysis. 9- Metwally Yusuf Shelby / lights on Christianity.</p>				
Course Assessment	Term Tests	Laboratory	Quizzes	Project	Final Exam
	20%	----	5%	----	50%
General Notes					



Course weekly Outline

week	Date	Topics Covered	Lab. Experiment Assignments	Notes
1		Religion in the era before the birth of Christ (AS)		
2		Virgin Mary (her character, her, its)		
3		The birth of Christ (p) "age, circumstances, circumstances, where people's opinions).		
4		Figure of Christ and his role from the perspective of his contemporaries. John the Baptist and its role in support of Christ.		
5		Christ's call (nature, philosophy, theology and law implications, age)		
6		Gospel of Christ (existence, contents, fate).		
7		Disciples of Christ and Hawwarjoh (their personalities, their numbers, their qualities, their role).		
8		Lifting of Christ (the truth, causes and circumstances, views it).		
9		Christ's call after lifting (its history, and its role, and circumstances).		
10		Persecutions against Christians (causes, those responsible for it, the results).		
11		Paul (his character, qualifications, affiliation, his role, his students, effects).		
12		Christian doctrines and the difference until the end of the fourth century AD.		
13		Christian sources: 1- Old Testament (concept, its legitimacy, his travels).		
14		2- of the New Testament (the concept of the Gospels, and legitimacy, and their contents).		
15		A- Gospel of Matthew (author, date, its legitimacy, its contents, critique)		
16		Review		

Half-year Break				
17		B- Gospel of Mark (author, date, its legitimacy, its contents, critique)		
18		C- Gospel of Luke (author, date, its legitimacy, its contents, critique)		
19		Dr. John (author, date, its legitimacy, its contents, critique)		
20		E- books, letters and visions (its author, its history, its legitimacy, its contents, critique)		
21		3- pagan ideas, philosophies, and legends.		
22		Gospel of Barnabas (author, date, its legitimacy, its contents, critique)		
23		Church councils (concept, its legitimacy, its history, its content, its role, its critique)		
24		Christian beliefs Three Persons (concept, evidence, critique) 1- Father (nature, his will, his qualities, his role)		
25		2- Jr. (nature, his will, his qualities, his role) 3- Holy Spirit (nature, his will, his qualities, his role)		
26		Original sin (concept, philosophy, evidence, critique) Incarnation (concept, philosophy, evidence, critique) Steel (concept, philosophy, evidence, critique) Redemption (concept, philosophy, evidence, critique) Resurrection from the dead (concept, philosophy, evidence, criticism).		
27		Christian rites (baptism, the Lord's Supper, the sanctification of the cross and carry) Judgment (concept, philosophy, evidence, criticism).		
28		The difference Christian denominations. 1- ancient Christian difference (inception and its appearance, its history, doctrines, beliefs, rituals and rites). 2- Catholic (inception and its appearance, its history, doctrines, beliefs, rituals and rites).		
29		3- Protestant (inception and its appearance, its history, doctrines, beliefs, rituals and rites).		

30		4- Orthodox (inception and its appearance, its history, doctrines, beliefs, rituals and rites).		
31		Monasticism and monasteries (concept, its legitimacy, its history). Churches (rituals and secrets)		
32		Review		

Instructor Signature:

Dean Signature: